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jak jsi prožíval oslavy 100. výročí vzniku 
Československa? Sledoval jsi je se zájmem? 
Co Ti přišlo nápadné? Máš přede mnou náskok, 
protože článek do listopadového čísla se píše 
začátkem října, ale myslím, že směr, v jakém se 
oslavy a hodnocení budou odehrávat, je zřejmý 
už teď. Přiznám se, že mě těší, že probíhají vlas
tenecky, přejně tradicím, které stály u vzniku 
našeho státu, a hodnotám ctěným v období 
první republiky.

S hrdostí si uvědomuji, že prezidentu Masa
rykovi patrně vděčíme za to, že je naše země 
přítelem Izraele a že antisemitismus je u nás 
rozvinut snad nejméně mezi všemi evropskými 
zeměmi. Masaryk svou odvahou nést za starého 
Rakouska kvůli spravedlnosti svou kůži na trh 
vzdor veřejnému mínění (na poli národnost
ním, kulturním i politickém) založil (či obnovil) 
něco, co je svým způsobem u nás stále normou, 
i když dnešní politici se – až na vzácné výjimky 
– chovají protisměrně.

Na druhé straně u zrodu našeho státu stála 
i spousta zlých věcí, které tento stát stály svo
bo du a které vrhají stín dodnes, i po konci Čes
koslovenska. Jde vesměs o věci známé histori
kům, které ale teprve pomalu pronikají do škol
ních osnov a které v některých, zejména starších 
vlastencích vyvolávají zuřivost. Moji rodiče by 
nebyli schopni přijmout, že T. G. Masaryk měl 
milenky (arci po smrti své manželky). Víceméně 
otevřeně o tom psal Bohumil Hrabal, ale ten
krát jsem mu to nevěřil. Nedávno vyšla o Masa
rykově cizoložství seriózní kniha. Myslím, že 
Masaryk tak vytvořil tradici neúcty k manžel
ství mezi vysoce postavenými českými politiky. 
Nemyslím, že by se polistopadoví čeští prezi
denti a premiéři směli na Masaryka vymlouvat, 
ale věřím, že manželství je nesmírně významná 
věc a že do duchovního nastavení naší země 
vstoupilo cosi neblahého.

Mám psát o Masarykově víře? TGM řekl: 
„Ježíš, ne Caesar!“, křesťanem však nebyl. 
Vytvořil si zvláštní individuální víru, kterou 
nazýval ježíšstvím, víru iracionální, založenou 
na osobních duchovních prožitcích, která však 
nepřijímá Ježíše jako Mesiáše, ale jen jako 
moudrého filozofa a moralistu.

Před vznikem Československa, který Masa
ryk odvážně a promyšleně vyjednal, tvrdil 
západním spojencům, že nový stát vybuduje 
po vzoru švýcarské demokracie. Pak by se ale 
nemohl jmenovat Československo, nýbrž třeba 
Středoevropská republika. Protihistorická idea 
československého národa, který existoval jen 
v prvorepublikových učebnicích, se stala nástro
jem k potlačení českých Němců. Těch bylo víc 
než Slováků a v demokratickém systému by to 
znamenalo, že by v politice nového státu měli 
příliš významný podíl.

Nemyslím si, že s německým nacionalismem 
nebyly už v počátku Československa potíže. 
Potlačení pokusu o odtržení „Sudet“ (kterým se 
tak ještě neříkalo) koncem roku 1918 pokládám 
za nutný, oprávněný násilný krok novopeče
ného státu. To, že tehdy bylo při demonstracích 
zastřeleno přes 50 Němců včetně desítek žen 
a dětí, si ale Československo za rámeček dát 
nemohlo. Olej rozněcující nenávist.

Svědectvím o tom, že byla první republika 
k Němcům nespravedlivá, je kniha českého 
„prorockého“ filozofa Emanuela Rádla z roku 
1928. Před Mnichovem týž Rádl na sudetské 

Němce apeloval, ať si Československa váží 
a dají si na Hitlera pozor, ale dobře rozuměl 
jejich dvacetileté nespokojenosti nejen s řadou 
diskriminačních prvků, ale i se samotnými 
principy československé národnostní politiky. 
Na prvním ze tří zhroucení československé 
státnosti má proto paradoxně podíl už první 
generace českých politiků.

Zatímco Masaryk svobodné zednáře chválil 
pro jejich pokrokovost, kritizoval zároveň jejich 
předpotopní rituály a odmítl k nim vstoupit, 
jeho nástupce Edvard Beneš i nejeden z dalších 

špičkových představitelů československé politiky 
byli vysoce postavenými svobodnými zednáři. 
Podobně předáci Sokola byli po první světové 
válce vesměs členy zednářských lóží.

Svobodné zednářství jako prvoplánově 
protikřesťanské hnutí má negativní duchovní 
význam, ale na tomto místě bych připomněl jen 
jeho nedemokratičnost. Každý výše postavený 
zednář například dodnes musí odpřisáhnout, 
že se zastane spolubratra z lóže i za cenu křivé 
výpovědi před soudem. Podobných prvků je 
v zednářských slibech habaděj. Zednářský 
politik, včetně Beneše, nerozhodoval demo
kraticky, ale prosazoval závěry, na kterých se 
uradil s kolegy zednáři 33. stupně za zavřenými 
dveřmi lóže. 

Náš druhý prezident je postavou plnou 
tragiky. Svět se mu zhroutil zradou západních 
mocností v Mnichově a tento rytíř smutné 
postavy se tak bezelstně nechal vlákat do Stali
novy náruče. Zatímco rezignovaný stařičký král 
David zabránil puči a (i když pozdě, přece jen 
ještě včas) nastolil právoplatného královského 
nástupce, Beneš zbytečně trpně přihlížel komu
nistickému převratu, jedné z nejstrašnějších 
událostí naší historie.

Myslím, že o kořenech těchto stínů se kolem 
posmrtného výročí naší země v médiích mnoho 
nemluvilo. Přestože si uvědomuji negativa 
a nebojím se je vidět v souvislostech, jsem pozi
tivnímu vyznění oslav rád. Jako národ hledáme 
svou identitu, a proto jsou pro nás tak důležité 
právě pozitivní momenty.

Jako křesťané máme výhodu, že nemusíme 
dějiny přikrašlovat. Neměli bychom ovšem ani 
za každým rohem hledat démona. Vážíme si 
Masaryka, Beneše a dalších z generace otců za
kladatelů, protože do našich dějin vnesli mnoho 
pozitivních prvků, ale nemusíme se bát vidět 
i jejich selhání. Při hledání identity našeho ná
roda bych však doporučoval zabrat hlouběji 
do minulosti, k Cyrilovi a Metodějovi,  
Mistru Janovi a Komenskému. I když 
i u nich nestrannost dějin zachytila různá 
selhání, šlo o osobnosti, jejichž odvážné 
činy a postoje kotvily ve zdroji spravedl
nosti a pravdy. 

Milý čtenáři,

Sto svíček: 
světlo i stíny

editor ia l
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K dyž Bůh stvořil člověka, rozhodl se ho ve své 
svrchovanosti stvořit jako muže a ženu. 
Mnozí se věnovali a věnují otázce, proč to 

Bůh udělal právě tak. Jedna z možností je, že Bůh 
je prostě tak mnohotvarý, že nešlo k jeho obrazu 
stvořit bytost jen jednu.

Muž a  žena dostali požehnání a  také něja-
ké úkoly. Jedním z nich je to, že jeden muž a jed-
na žena k  sobě přilnou, vytvoří neopakovatel-
ný vztah a budou rodinou, v které se mohou na-
rodit a v prostředí lásky a bezpečí vyrůstat děti. 
Hřích toho hodně zkazil, ne všechny vztahy mu-

že a  ženy dopadly a  do-
padají dobře, ne všech-
ny děti se rodí a vyrůstají 
v prostředí lásky, objevilo 
se mnohoženství (vzác-
ně i mnohomužství), ná-
silí fyzické i  emocionál-
ní, cizoložství, rozvody. 
Některá manželství bo-
jují s neplodností. To ov-
šem nic nemění na  do-
konalém Božím plánu 
a na možnosti z Boží mi-
losti tvořit rodiny dle Bo-
žího plánu. 

V  dějinách se přes 
porušenost vztahů mužů a  žen s  manželstvím 
a  rodinou počítalo. Byly občas pokusy na  tom 
něco změnit. V  pokleslém období římské říše 
na  tom manželství mužů a  žen nebylo příliš 
dobře, a dokonce se na monogamní heterosexu-
ální vztah někdy hledělo jako na něco „nižšího“. 
Četl jsem o  pokusu po  VŘSR na  krátkou dobu 
zrušit institut manželství, rodinu právě nepre-
feroval ani Pol Pot a  jeho Rudí Khmerové. Ale 
kromě těchto několika výstřelků nebyla rodina 
v podobě muž–žena–děti zpochybňována. 

V  poslední době je tomu ovšem jinak. Už 
nemáme jen dvě pohlaví, ale máme jich více – 
četl jsem, že prý až 112. Je snaha rozšířit definici 
manželství i  na  jiné vztahy, než je vztah muže 
a ženy. Zpochybňuje se biologická vazba rodičů 
a dětí – zatím hlavně v Norsku, ale Norské fondy 

mají hodně peněz, a  díky tomu dlouhé prsty. 
Tváří v tvář těmto skutečnostem si někteří zou-
fají, někteří protestují, někteří se smějí a někteří 
rezignovali. 

Něco můžeme
Co můžeme dělat jako křesťané? Je situace 

vskutku beznadějná? Je ještě jiná možnost než se 
uzavřít ve  své rodině, potažmo církevní komu-
nitě, a doufat, že to nějak přežijeme? Že zrovna 
nám a  našim dětem se všechno bláznovství to-
hoto světa vyhne? Nebo máme naopak útočit 
na  každého, kdo je jiný než my, a  být otevření 
pouze pro stejně „dokonalé“, jako jsme my?

Určitě se můžeme modlit a  oslavovat Boha 
za  dar stvoření. On sedí na  trůnu a  jeho vůle 
se nakonec naplní. Pán Ježíš se vrátí a  napraví 
všechny věci. Na to se můžeme spolehnout a těšit.

Můžeme být příkladem. Muži skutečnými 
muži a  ženy skutečnými ženami. Nemusíme se 
stydět za to, že se v něčem lišíme, že jsme v ně-
čem silnější a  v  něčem slabší. Být hrdí na  své 
mužství a  ženství a  vážit si lidí opačného po-
hlaví. Církev by měla být místem bezpečí a rov-
noprávnosti v hodnotě, místem zdravých vztahů. 

Můžeme mít inspirující manželství. Ne bez-
problémová, většinou totiž nejsme ještě plně 
proměnění, a tak si se svými manželskými pro-
tějšky někdy lezeme na  nervy. Můžeme uka-
zovat, jak řešit konflikty, jak se smiřovat, jak 
se povzbuzovat, jak se milovat. Méně kritiky 

Lubomír Ondráček

úvodník

Naděje  
pro nemocnou 
společnost

kr
át
ce

   ¡Místa uzdravení se rozrůstají. 
V roce 2011 pořádala KMS seminář o Mís-
tech uzdravení, na kterém vyučovali Paul 
a Eve Cliftovi, kteří na Místech uzdravení 
slouží ve Velké Británii. Na základě tohoto 
semináře vzniklo Místo uzdravení v Praze 
a následně i v Kutné Hoře. 

Protože se během let ozývali lidé z dal-
ších měst, kteří o založení Místa uzdravení 
uvažují, rozhodla se KMS seminář zopako-

vat v září letošního 
roku. Paul a Eve mezi-
tím „povýšili“ a slouží 
jako evropští vedoucí 
Mezinárodní asoci-
ace Míst uzdravení 
(IAHR). Tentokrát při-

jel do ČR jen Paul. Tento velmi svěží pět-
asedmdesátník vyučoval v pátek odpo-
ledne a v sobotu dopoledne o principech 
služby na Místech uzdravení, které vychá-
zejí ze služby Johna G. Lakea z počátků 
minulého století ve Spokane v USA. Kromě 
principů sdílel mnoho svědectví a vyprá-
věl také o rozvoji služby Míst uzdravení 
v řetězci Costa Coffee. Tam po jednání 
s vysoce postaveným manažerem dostala 
Místa uzdravení pozvání nabízet modlitbu 
za uzdravení přímo návštěvníkům jednot-
livých kaváren.

Sobota odpoledne byla věnována praxi 
a následně zodpovídání dotazů. Přestože 
čas programu Paul v pátek i v sobotu pře-
kročil cca o hodinu, na dotazy všech při-
bližně sedmdesáti účastníků se nedo-
stalo. Někteří účastníci vyjádřili zájem se 

službou začít ve svém městě. Služba je 
vázána na místní církev, bývá mezisbo-
rová. I v Praze a Kutné Hoře v týmu slouží 
členové více sborů s doporučením svých 
starších. V případě zájmu o službu Míst 
uzdravení je možné navštívit internetovou 
stránku www.mistauzdraveni.cz.

Lubomír Ondráček

 ¡ČCE oslavila 100 let. V Pardubicích 
se od 27. do 30. 9. konal festival koncertů, 
diskusí, divadel, filmů i ztišení a modliteb 
na oslavu stých narozenin Českobratrské 
církve evangelické. 

Oslavy zahájil sjezd evangelické mlá-
deže, která se sešla ve čtvrtek večer k mod-
litbám a ztišení ve stylu Taizé. Během 
pátku se hovořilo o Bohu a víře, o občan-
sky aktivním životě, roli církví ve společ-
nosti, o menšinách, migraci nebo sociální 
práci. Vážnější témata střídaly koncerty, 
filmy, tvůrčí dílny pro děti, sporty, bojovka 
po Pardubicích nebo úniková hra.

Hlavním bodem oslav byla sobotní 
slavnostní bohoslužba pod širým nebem. 
Z pódia na Pernštýnském náměstí ji 
vedl synodní senior ČCE Daniel Ženatý 

a v přímém přenosu ji přenášela Česká 
televize. Program probíhal i na dalších 
místech Pardubic: v Bubeníkových sadech, 
ve výstavním a kongresovém areálu Ideon, 
v krajské knihovně i v místním evange-
lickém kostele. Diakonie ČCE  představila 
projekty na pomoc seniorům, handicapo-
vaným a sociálně vyloučeným, projekty 
s humanitární a rozvojovou pomocí 
a prezentovány byly i evangelické školy. 
Komorní orchestr Konzervatoře Evangelické 
akademie v Olomouci doprovodil sobotní 
bohoslužbu a odpoledne koncertoval 
v parku. Všechny části programu byly 
zdarma a podle odhadu se ho zúčastnily 
dva až tři tisíce lidí.

V polovině prosince bude připo-
mínka stého výročí pokračovat meziná-
rodní konferencí v Senátu Parlamentu ČR 
a slavnostním shromážděním ve Smeta-
nově síni pražského Obecního domu – 
tedy na místě, kde téměř na den přesně 
ČCE před sto lety vznikla. Byla  ustavena 
na generálním sněmu 18. 12. 1918 
a vznikla sjednocením dvou evangelic-
kých církví (augsburského a helvétského 
vyznání) povolených r. 1781 toleranč-
ním patentem Josefa II. Život víry se bude 
výročí podrobněji věnovat v příštím čísle.

 ¡Konvokace všech národů 2018. 
Celosvětová konvokace – svolání národů 
k modlitbám – probíhá v Jeruzalémě kaž-
doročně od Nového roku židovského kalen-
dáře (Roš hašana) do Dne smíření (Jom ki-
pur), letos 9.–23. 9. Tento rok konvokací 

prošlo asi 5000 účastníků z cca 160 národů, 
z toho kolem 2000 delegátů se registrovalo 
na plný dvoutýdenní program. Převažovali 
delegáti z Afriky a Asie, evropská účast by-
la letos nejnižší. Z republiky Mali přiletěla 
skupina 200 vedoucích za finanční podpory 
jejich muslimské vlády(!).

Hlavními řečníky byli John Mulinde 
z Afriky, Cindy Jacobsová a Lance Wallnau 
z USA a Tom Hess z Izraele. Během hlav-
ního programu probíhalo souběžně asi 20 
seminářů a nepřetržitá modlitební stráž. 
Koncepce konvokace je pevně daná. Každý 
rok se v programu postupně představí 
všech 12 duchovních „bran“ (skupin zemí), 
jež zahrnují národy celého světa. V jednot-
livých branách přinesou hosté z daných 
kontinentů zprávy o tom, jaký je pohyb 
Ducha v jejich zemích. Jedním z důležitých 
momentů konvokace je setkání vládních 
činitelů z různých národů s představiteli 
izraelské vlády nebo parlamentu. 

Nejsilnější prorockou zprávou, na které 
se shodlo více řečníků, je očekávání moc-
ného vylití Ducha svatého v posledních 
dnech – tzv. třetí letnice se zázraky a pro-
jevy Ducha, které se v biblické a křesťanské 
historii dosud nevyskytly.

Alena Krausová 

 ¡History Makers: vize pro mla-
dé vedoucí. Druhý zářijový týden probí-
hal v Písku u Jablunkova už jedenáctý roč-
ník konference History Makers. Setkalo se 
zde 15 mladých vedoucích, kteří pod vede-
ním mezidenominačního týmu z ČR a USA 


